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Na výstavu fotografií
k výročí 21. 8. a událostem srpna 1968, 
která v chodbě Obecního domu Ďáblice 
bude do konce září, dorazili i teenageři. 
Děkujeme jim i všem trenérům,  
kteří naše nejen fotbalové talenty  
na výstavu doprovodili a vedou je 
fotbalově i k demokratickému smýšlení. 
Poděkování patří také SK Ďáblice,  
který to nepřímo umožňuje.  
O výstavě se dočtete  
na str. 8.



dovolte mi vás po vlně prázdninových veder přivítat do babího 
léta („babí léto“ se kromě češtiny vyskytuje i v ruštině, němčině, 
polštině a srbochorvatštině). Mimochodem původ názvu „babí 
léto“ je nejasný, nicméně například Josef Jungmann odkazuje 
na souhvězdí Plejády, lidově zvané „Kuřátka“, ale i „Baby“: „… že 
toho času tyto hvězdy panují, proto i babí léto“.

Ani v průběhu prázdnin Ďáblice nestagnovaly. Maximum vý-
kopových prací správců sítí jsme se snažili směrovat do období 
se sníženou intenzitou dopravy. Stejně tak jsme využili prázd-
nin k zásadnějším opravám školní budovy (např. praskliny v lité 
podlaze) a v plném proudu je příprava školního zahradního pa-
vilonu se čtyřmi odbornými učebnami a praktickou zahradou. 
Intenzivně probíhá rovněž výstavba bytového domu Ďáblická 
48c – budoucího bytového družstva Městské části Praha-Ďáb-
lice, Rytířského řádu Křižovníků s červenou hvězdou a investo-
ra Doma je doma. První monitoring po větších deštích ukázal, 
že voda z polí do Statkové ulice již nepřitéká a je odváděna do 
odvodňovací rýhy a  dále do pole. Stejně tak se ukázala plně 
funkční i  velká podzemní retenční nádrž v  blízkosti křižovat-
ky Heřmanická x U Spojů. Byť se jedná pouze o dílčí opatření, 
máme potvrzeno, že jdeme správným směrem. Intenzivně jsme 
se věnovali správnému nastavení údržby zeleně, více k tématu 
naleznete v tomto čísle Zpravodaje.

V letním kině v zahradě Vlny jsme promítali Mimořádnou udá-
lost a Princeznu zakletou v čase 2. (Pro jistotu uvádím, že provoz 
Komunitního centra Vlna bude i  nadále pokračovat). K  připo-
menutí významného milníku naší nedávné historie – srpnových 
událostí roku 1968, byla v chodbě Obecního domu Ďáblice in-
stalována výstava dobových fotografií pamětníka a ďáblického 
obyvatele Jiřího Volfa. Možnost zhlédnout fotografie bude až do 
30.  září. K  tradiční akci Zažít město jinak (16. 9.) letos, motivo-
váno podporou tradičních českých řemesel, přibude i Pivobraní 
(9. 9.). Budeme rádi za vaše ohlasy, které nám pomůžou kulturní 
akce do budoucna dále zlepšovat.

Školákům přeji úspěšný začátek nového školního roku, plno 
úsměvů, radosti a  nových dobrodružství, která vás  čekají ve 
 škole. Prvňáčkům pak nejen znalosti, ale i  nové kamarády 
a  krásné zážitky.

Martin Tumpach, starosta
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Vážení Ďábličtí,

chtěli bychom vás ujistit, že plníme náš 
program, cíle a  vize, které jsme si pro 
naše volební období předsevzali.

Jedním z  bodů bylo rozšířit posky-
tování zdravotních služeb v  Ďáblicích. 
Stalo se.

Chtěli jsme otevřít úřad a být trans-
parentní. Stalo se. Neváhejte se nás 
dále ptát a žádat informace a data.

Chceme budovat občanskou společ-
nost, úctu k  demokracii, lidským prá-

vům a svobodám. Stalo se. Založili jsme 
tradici uctění památky 17.  listopadu. 
Uspořádali jsme vernisáž s  dobovými 
fotografiemi událostí roku 1968, kdy 
nás začala okupovat vojska tzv. Varšav-
ské smlouvy.

A bude toho víc! Postupujeme pev-
nými kroky, dejte nám čas. Děkujeme.

Martina Postupová, 
Jaroslav Lehovec

Vážení občané,

Vážení spoluobčané, srdečně vás zve-
me na 7. veřejné zasedání Zastupitelstva 
MČ Praha-Ďáblice, které se uskuteční ve 
středu 6. září 2023 od 17 hodin v  sále 
Obecního domu Ďáblice, Osinalická 
1104/13.

Podklady jsou uveřejněny na 
webových stránkách dablice.cz 

– Samospráva – Zastupitelstvo MČ 
– Podklady k jednání, zápisy, 

záznamy a usnesení z jednání.

Pozvánka 
na zasedání 
zastupitelstva
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23. jednání RMČ dne 12. 7. 2023
Rada MČ po projednání schválila:
–  nájemní smlouvy s novými nájemci 

v BD Akcíz II, Ďáblická 1237 b 
a nájemcem v bytě Legionářů 88/51;

–  nájemní smlouvu se společností 
ANGIO – CHIRURGIE, s. r. o., jejímž 
předmětem je pronájem nebytových 
prostor v OD Ke Kinu v podzemním 
a 1. nadzemním podlaží;

–  cenovou nabídku R. Š., jejímž 
předmětem je zpracování 
dokumentace provedení stavby 
„Rekonstrukce zahrady ZŠ Ďáblice“;

–  licenční smlouvu o veřejném 
provozování se společností OSA – 
Ochranný svaz autorský pro práva 
k dílům hudebním, z. s., na poskytnutí 
licence za živé užití hudebních děl – 
Dekameron Band dne 24. 6. 2023;

–  rozpočtové opatření č. 6 k rozpočtu 
MČ na rok 2023.

Rada MČ po projednání souhlasila s:
–  uzavřením dohody o ukončení nájmu 

nebytových prostor s Komunitním 
centrem Vlna Ďáblice, z. ú.;

–  objednáním následné péče a údržby 
o stromy se společností VIP Garden 
Service, s. r. o.

Rada MČ po projednání vzala 
na vědomí:
–  žádost paní E. H. o ukončení nájemní 

smlouvy k bytu v Ďáblické 339/14 
dohodou ke dni 31. 7. 2023.

Radní MČ informovali o:
–  prázdninových termínech jednání 

RMČ: 25. 7. , 16. 8. , 28. 8. 2023;
–  termínu zasedání ZMČ dne 6. 9. 2023;
–  přípravě na zřízení vlastních 

technických služeb MČ Praha-Ďáblice 
s ohledem na plán sestavování 
rozpočtu 2024;

–  požadavku na zasílání zápisů z komisí 
v plném znění všem radním;

–  podpoře MČ pro akci Zažít město jinak;
–  revizi položkových rozpočtů kulturních 

akcí MČ.

24. jednání RMČ dne 25. 7. 2023
Rada MČ po projednání schválila:
–  společnost Neumann, s. r. o., jako 

dodavatele předmětu zakázky 
„Výstavba protihlukových stěn – hřiště“;

–  smlouvu o divadelním představení se 
společností Divadlo ANFAS Praha, jejímž 
předmětem je divadelní představení 
„Rákosníček a hvězdy“ dne 19. 9. 2023;

–  pronájem sálu a přilehlých prostor 
tanečnímu klubu ASTRA PRAHA;

–  dodatky č. 1 ke smlouvám o nájmu 
bytu s K. S. a J. P.;

–  úpravy v bytech MČ Praha-Ďáblice, 
které si mohou provádět nájemci 

pouze po předchozím ohlášení 
pronajímateli;

–  dohodu o zrušení „Smlouvy o zajištění 
letní údržby prostor, ploch a území 
MČ Praha-Ďáblice 2023“ uzavřené dne 
10. 5. 2023 se společností Oxol EURO SE;

–  „Smlouvu o zajištění letní údržby 
prostor, ploch a území MČ Praha-
Ďáblice 2023“ se společností 
Gardenela, s. r. o.

Rada MČ po projednání souhlasila s:
–  finanční podporou akce Zažít město 

jinak (16. 9. 2023);
–  výběrem společnosti MIKENOPA 

Solutions, s. r. o., na dodání a stavbu 
pódia, ozvučení a osvětlení akce 
Pivobraní;

–  záměrem instalace fotovoltaických 
panelů na střechu OD Ke Kinu.

Rada MČ po projednání vzala 
na vědomí:
–  odpisové seznamy vyřazených knih 

z Obecní knihovny Ďáblice za rok 2022 
a 1. pol. roku 2023.

Radní MČ informovali o:
–  přípravě konceptu využití areálu KC 

Vlna;
–  zachování stávajících podmínek nájmů 

(v nadcházející sezoně) pro dosavadní 
provozovatele aktivit pro občany 
v prostorech KC Vlna;

–  přípravě podkladů k založení 
technických služeb;

–  rozdělení kompetencí členů RMČ 
na nejbližším jednání RMČ;

–  potřebě ověření skutečné produkce 
komunálního odpadu v prostorách 
OD Ke Kinu u stávajících nájemců 
a zaměstnanců MČ z důvodu plánované 
výstavby dalšího kontejnerového stání 
na komunální odpad.

25. jednání RMČ dne 16. 8. 2023
Rada MČ po projednání schválila:
–  dodatek č. 3 k nájemní smlouvě 

pro Dětský klub Maata, z. s., jehož 
předmětem je prodloužení doby 
nájmu;

–  darovací smlouvu, jejímž předmětem 
je účelově vázaná částka, kterou 
daruje Nadace Charty 77 naší základní 
a mateřské škole;

–  dodatek č. 1 ke smlouvě o nájmu bytu 
s panem P. K., jehož předmětem je 
prodloužení nájmu bytu v bytovém 
domě čp. 161/4;

–  aktualizovaný plán rozpočtu kulturní 
komise na pořádání kulturních akcí.

Rada MČ po projednání souhlasila s:
–  umístěním loga „Klinika Med“ na fasádě 

OD Ke Kinu 159;
–  nákupem cisternové automobilové 

stříkačky od společnosti KOBIT, spol. 

s r. o., a doporučila zastupitelstvu kupní 
smlouvu ke schválení;

–  smlouvu na realizaci hudebního 
vystoupení skupiny The Papper Jack 
dne 9. 9. 2023 na akci Pivobraní;

–  vypsáním záměru pronájmu 
nebytových prostor v 1. NP bytového 
domu Ďáblická 339/14 o velikosti 
95 m2 včetně parkovacího stání za 
účelem oživení nabídky drobných 
prodejců v Ďáblicích, případně 
poskytovatelům všeobecně 
prospěšných služeb;

–  celkovou opravou bytu č. 2 v BD 
Ďáblická 339/14 před přidělením 
dalšímu nájemníkovi.

Rada MČ po projednání pověřila:
–  P. Š. k opětovnému vypsání 

výběrového řízení na akci „Zimní 
údržba MČ Praha-Ďáblice – 2023“.

Rada MČ po projednání vzala 
na vědomí:
–  oznámení společnosti PVK, a. s., 

o nutnosti aktualizace stávající 
smlouvy o odvádění odpadních vod 
pro odběrné místo Kokořínská 400/34 
(SK Ďáblice, z. s.) a pověřila starostu 
uzavřením smlouvy.

Rada MČ po projednání jmenovala:
–  Michala Klímka předsedou sportovní 

komise.
Rada MČ po projednání nesouhlasila s:
–  dalším prodloužením smlouvy o nájmu 

bytu v Legionářů 88/51 s P. Č.
Rada MČ po projednání neschválila:
–  usnesení o doporučení zastupitelstvu 

ke schválení paní D. S. na pozici 
koordinátora kulturních aktivit.

Radní MČ informovali o:
–  projektu Billa X-PARK, Kostelecká ul.;
–  pozvání ředitele ZŠ J. Buchala na 

akci „První zvonění školního roku 
2023/2024“;

–  podnětu na prověření kvalifikace 
a vzdělání učitelů v ZŠ;

–  přípravě podkladů k založení 
technických služeb;

–  pronájmu zahrady Na Blatech;
–  odstraňování zjištěných závad v BD 

Akcíz II;
–  úpravě pravidel na hospodaření 

s dešťovou vodou;
–  výsledku jednání na ministerstvu 

dopravy k SOKP 520;
–  dotazu na kontejnerové stání naproti 

OD Ke Kinu;
–  dotazu na soukromý kamerový systém 

v OD Ke Kinu;
–  informaci o vypsaném výběrovém 

řízení na vedoucího odboru OVS.
Kompletní zápisy najdete na 
dablice.cz – Samospráva 
– Zápisy a usnesení RMČ

O čem jednala rada městské části
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O zeleň v Ďáblicích pečuje dle vlastnic-
kého/správního rozdělení městská část, 
hl. m. Praha prostřednictvím svých sub-
dodavatelů (TSK, Acton apod.) a soukro-
mí vlastníci pozemků. V případě pozem-
ků ve správě MČ dokážeme i na nenadálé 
situace reagovat pružně vlastními silami. 
U ploch ve správě hl. m. Prahy nebo sou-
kromých vlastníků v případě zanedbané 
údržby vyzýváme oficiální cestou vlastní-
ky k zajištění údržby.

Původně vysoutěžený dodavatel ploš-
né údržby zeleně opakovaně nesplňoval 
naše nároky na kvalitu provedení prací, 
a  proto jsme přistoupili k  radikálnímu 
a  náročnému kroku výměny dodavatele 
v průběhu započaté sezony. Hladký prů-
běh této komplikované změny zajistila 
1. místostarostka M. Postupová, za což jí 
tímto velice děkuji. Nově plošnou údržbu 
zeleně v  Ďáblicích zajišťuje společnost 
Gardenella, s. r. o.

Dle smlouvy jsou trávníky v intenzivní 
třídě sekány 8x za sezonu, v  extenzivní 
třídě 6x za sezonu. Luční trávníky a tráv-
níky ve svahu jsou sekány 6x za sezonu. 
Dětská hřiště jsou plošně sečena 6x za 
sezonu, případně lokálně mimo harmo-
nogram dle potřeby. Plošný podzimní 
sběr listí probíhá 4x za sezonu, případně 
lokálně mimo harmonogram dle potře-
by. Řez keřů probíhá 2x za sezonu s vý-
jimkou dětských hřišť s  jedním řezem 
navíc. Vlastními silami provádíme mimo-
řádné řezy keřů v křižovatkách. Z plošné 
údržby jsme vyřadili z  důvodu značně 
navýšených cen šintování chodníků, 
které úřad zajišťuje po jednotlivých loka-
litách vlastními silami, popř. dílčími ob-
jednávkami. Samozřejmostí je při plošné 
údržbě zeleně dodržení všech relevant-
ních norem ČSN a stálá přítomnost mi-
nimálně jednoho kvalifikovaného za-
hradníka. Jednotlivé plošné údržby jsou 
provedeny maximálně do sedmi dní od 
započetí prací. Z  ekologických důvodů 

zavádíme i „motýlí louky“, ostrůvky vyšší-
ho lučního porostu, a v letních vedrech 
vyšší travní porost okolo stromů k lepší-
mu zadržení vláhy. Také zavádíme sys-
tém kontrol provedené práce. I přes to, 
pokud objevíte nedodělky v provedené 
údržbě, je možné je hlásit s  přesným 
popisem lokality a času na úřad MČ ke 
zjednání nápravy.

Dále máme uzavřené příkazní smlouvy 
se společnostmi ARBOSERVICES  – Šolc, 

s. r. o., a Ing. Bc. Tomáš Dolenský – Arboris-
tika Čepek na odborné arboristické zása-
hy – hodnocení stavu, ošetření a kácení 
dřevin a příkazní smlouvu na zahradnické 
práce, odbornou úpravu keřů a výsadbu 
s p. Steinerem. Bezpečnostní a zdravotní 
řezy stromů tak byly provedeny v ulicích 
Kokořínská u  hřiště, Legionářů, U  Parká-
nu, U Prefy, K Letňanům, Šenovská (lípa, 
sakury), Kučerové (sakura, javor, třešeň), 
Prácheňská (buk), Zákupská (sakury), 
Květnová (vejmutovka), Na Kopci (jed-
le), Ďáblická (břízy), Dražetická (ovocné 
stromy), Květnová (buky), Sadařská (my-
robalán, buk) a ošetření břízy u ÚMČ. Od-
borné zahradnické práce byly provedeny 
u kaple, u školy, K Lomu, ve Vlně, u úřadu 
a v ul. Legionářů. Zálivka ve vlnách veder 
byla prováděna na základě smluvní ná-
sledné péče po výsadbách a taky ďáblic-
kými hasiči, za což jim patří velký dík.

Za rok 2022: za služby na údržbu ze-
leně bylo vyčerpáno 1 459 262,40 Kč, 
z  toho 725 841 Kč na základě smluvních 
vztahů, 730 421,40 Kč na základě dílčích 
objednávek a  za mzdové výdaje na bri-
gádníky 97 846 Kč. Celkem za rok 2022: 
1 557 108,40 Kč. Navíc byly z dotace vysá-
zeny stromy v hodnotně 328 000 Kč.

Za rok 2023 jsme doposud uhradili 
698 695 Kč. Z  toho za plošnou údržbu 
262 681 Kč (včetně odečtených náhrad 
za nedodělky), za zahradnické práce 
159 265 Kč a probíhají arboristické práce 
v hodnotě 254 947 Kč. Mimořádné lokální 

seče stály 84 700 Kč a mzdové výdaje za 
brigádníky dosud stály 44 056 Kč.

Šintování chodníků
Dlouhodobě je účinné šintování pouze 

s použitím chemických přípravků, což by-
chom v Ďáblicích zavádět spíše nechtěli, 
i  za cenu častějšího zarůstání chodníků. 
V  nejexponovanějších lokalitách bude-
me zkoušet neagresivní postřik a vyhod-
nocovat jeho případné další použití. I zde 

je pro nás váš názor na použití chemic-
kých prostředků důležitý. Mechanické 
drátěné kartáče jsou dle referencí z ostat-
ních městských částí i vlastních zkoušek 
málo účinné. Spolehlivé parní šintování 
je finančně velmi nákladné. Aktuálně šin-
tování chodníků řešíme ručně, brigádní-
ky se škrabkami, což jde poměrně poma-
lu. Rozhraní chodník x vozovka šintujeme 
pro urychlení mechanickým kartáčem 
nebo motorovým vyžínačem. Rozhraní 
chodník x zeď je v  majetku (a  tedy 
i správě) vlastníka zdi, což jsou větši-
nou majitelé přilehlých nemovitostí.

Vzhledem k  situaci, kdy kvalita a  spo-
lehlivost dodavatelů klesá, zatímco ceny 
stoupají, je jediným dlouhodobým řeše-
ním pořízení vlastních Technických slu-
žeb, které by převzaly většinu plošné údrž-
by zeleně. Koncept těchto Technických 
služeb je v tvorbě s předpokládaným za-
hájením činnosti na jaře 2024. Vzhledem 
k tomu, že na ďáblické skládce bylo ukon-
čeno aktivní skládkování, nemůžeme už 
do budoucna počítat s  kompenzačním 
příspěvkem na skládku a  finančně dává 
smysl (což potvrdil i finanční výbor při se-
stavování rozpočtu letošního roku) využít 
poslední smluvní kompenzační příspěvky 
na vybudování dlouhodobě funkčních 
vlastních Technických služeb. A  to i  za 
cenu nepopulárního zrušení příspěvků na 
dítě a na svoz odpadu, vyplácených právě 
z těchto kompenzačních peněz.

Martin Tumpach, starosta

Údržba zeleně
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Zprávy z radnice | Ďáblický zpravodaj

Z nedávno zveřejněného výzkumu 
organizace K-Monitor

Před třemi lety, konkrétně v březnu 2020, 
byly v  zemích východní a  střední Evropy 
zjištěny první případy výskytu viru Co-
vid-19. Propukla pandemie, která si v  regi-
onu v následujících letech vyžádala desítky 
tisíc obětí. Tato zdravotní krize měla i eko-
nomické důsledky, které hospodářství ev-
ropských zemí poprvé zasáhly v roce 2020. 
V roce 2021 se v plné síle vrátila inflace, jež 
nadále představovala výzvu i v letech 2022 
a  2023. Po ruské invazi Ukrajiny v  únoru 
2022 země východní a  střední Evropy po-
skytly azyl milionům ukrajinských uprchlíků 
a současně se snažily zbavit se závislosti na 
ruských dodávkách energií a  řešit proble-
matiku vysokých cen energií před topnou 
sezonou 2022/23.

Místní samosprávy představují základ-
ní kameny demokracie v  regionech. Tato 
studie se zabývala dopadem krizových let 
na místní demokracie v  České republice, 
Maďarsku, Polsku a v Rumunsku. Již samot-
ná pandemie znamenala pro samosprávy 
nové provozní výzvy související s organizací 
a poskytováním zdravotní péče, vzdělávání 
a  dalších veřejných služeb. Místní samo-
správy se obecně projevily jako adaptabilní 
a odolné, kladly jasný důraz na blaho svých 
občanů a – často ve spolupráci s ad hoc ini-
ciativami občanské společnosti – pečovaly 
o  své seniory a  zranitelné občany. Struč-
ně řečeno lze říct, že aktéři s  rozhodovací 
pravomocí, kteří měli nejpřímější kontakt 

s občany, jednali rychle a v nejlepším zájmu 
populace.

Tato zkušenost s  úspěšným krizovým 
řízením jasně ukázala důležitost autonom-
ních místních samospráv, v  administra-
tivním smyslu je však nijak neposílila. Ve 
skutečnosti došlo k  tomu, že se déletrvají-
cí dopady pandemie projevily v měnící se 
legislativě, v  přístupu samospráv k  finan-
cování, v  transparentnosti a v přístupnosti 
místních rozhodovacích procesů, přičemž 
všechny tyto změny ukazují ke zmenšující-
mu se prostoru pro manévrování, debato-
vání a občanskou angažovanost.

Ve všech čtyřech analyzovaných zemích 
se národní vlády pokusily rozšířit svůj vliv na 
místní samosprávy a kontrolu nad nimi, a to 
prostřednictvím centralizace zdrojů nebo 
kompetencí. V České republice a v Rumun-
sku bylo městským radám doporučeno, 
aby zasedaly pouze na dálku (v Česku se od 
původního opatření v  podobě povinného 
zákazu upustilo).

Krizové řízení přineslo novou zátěž pro 
rozpočty obcí, a  to v podobě nečekaných 
výdajů. Další hrozbou pro vyrovnané rozpo-
čty byly snižující se příjmy z daní v důsledku 
menší ekonomické aktivity a očekávalo se, 
že centrální vlády samosprávám s  těmito 
finančními tlaky pomohou. V Česku se nej-
prve přemýšlelo o  přidělování finančních 
prostředků podle jednotlivých případů, 
tato idea však byla zpochybněna a  rychle 
se od ní upustilo. Místo toho každá samo-
správa obdržela stejnou výši kompenzace 
na obyvatele.

Místní občanská společnost a  zapojení 
komunit do místní politiky jsou zásadní pro 
budování demokratické odolnosti. Navzdo-
ry skutečnosti, že přenesení zasedání měst-
ských rad do online prostoru přineslo řadu 
příležitostí, z obecných zkušeností vyplývá, 
že pandemie interakce mezi občany a akté-
ry činícími rozhodnutí omezila. Samosprávy 
se k digitalizaci postavily různě a  i v  situa-
cích, kdy byl přechod veřejných služeb do 
digitálního prostoru považován za úspěšný, 
se zapojení veřejnosti přinejlepším nezlep-
šilo.

Krize uplynulých tří let ukázaly, že samo-
správy si zaslouží podporu a posílení svého 
postavení. To znamená, že místní samosprá-
vy by měly být ve vztahu k národním vlá-
dám posíleny, a to prostřednictvím posílení 
administrativních, finančních a  ústavních 
pojistek místních autonomií. V  některých 
případech mají i  místní samosprávy své 
demokratické nedostatky, a proto je stejně 
důležité posílit i postavení místních komu-
nit a občanské společnosti, aby mohly jed-
nat s  místními orgány a  nadále vyžadovat 
větší transparentnost a odpovědnost.

Zdroj: localgov2023.k-monitor.hu
Studie byla zredigována a vydána 
organizací K-Monitor (Maďarsko) 
v partnerství s organizacemi Oživení 
(Česká republika), Sieć Obywatelska 
Watchdog Polska (Polsko) a Funky Citizens 
(Rumunsko). Výzkumný projekt byl 
podpořen neziskovou organizací National 
Endowment for Democracy.

Covid-19, válka, inflace
– jak ovlivnily tyto krize samosprávy ve střední a východní Evropě v letech 2020–2023?

Vážení občané, jak jsme avizovali v před-
chozím vydání Ďáblického zpravodaje, 
budeme vám poskytovat objektivní, na fak-
tech a reálných datech založené informace 
o činnosti Městské části Praha-Ďáblice (dále 
jen „městská část“) a  událostech, které se 
u  nás odehrávají. Už na předchozí článek 
jsme obdrželi řadu reakcí a  doplňujících 
otázek. Tento článek jsme se proto rozhodli 
napsat ve formátu otázek a odpovědí.

1.  Otázka: Vypověděla městská část 
nájemní smlouvu zapsanému ústavu 
Komunitní centrum Vlna Ďáblice, z. ú.?

 Odpověď: NE.
2.  Otázka: Podalo Komunitní centrum 

Vlna Ďáblice, z. ú., výpověď z nájemní 
smlouvy na budovu Vlna?

 Odpověď: ANO.
3.  Otázka: Podporovala, resp. „dotovala“ 

městská část činnost Komunitního 
centra Vlna Ďáblice, z. ú., také jinak než 
mimořádně nízkým nájemným 1 000 Kč 
za měsíc za celý pronajatý prostor?

 Odpověď: ANO.
4.  Kdo nájemní smlouvu na částku 

nájemného 1 000 Kč za měsíc za celý 
pronajatý prostor uzavřel?

  Odpověď: Předchozí vedení městské 
části v čele s panem Milošem Růžičkou.

5.  Otázka: Jak a čím „dotovala“ městská 
část činnost Komunitního centra Vlna 
Ďáblice, z. ú.?

 Odpověď: Přímým podílem, platila čás-
tečně náklady na vodu, elektřinu a plyn.
6.  Otázka: Kdo inkasoval zisk z pronájmu 

malého sálu v budově Vlna?
  Odpověď: Komunitní centrum Vlna 

Ďáblice, z. ú.

7.  Otázka: Nabídla městská část pozici 
tzv. koordinátora kultury na příkazní 
smlouvu, tedy nikoli na hlavní pracovní 
nebo obdobný poměr, za až 33 000 Kč 
měsíčně paní Ničové?

 Odpověď: ANO.
8.  Otázka: Přijala paní Ničová tuto nabíd-

ku?
 Odpověď: NE.
9.  Otázka: Platila městská část ze svého 

rozpočtu také akce, které se konaly 
v budově Vlny?

 Odpověď: ANO.
10.  Otázka: Máte k uvedeným odpovědím 

doklady, důkazy?
 Odpověď: ANO.

Martina Postupová 
a Jaroslav Lehovec

Na pravou míru, 
pokračování tentokrát v otázkách a odpovědích
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Do redakce přišel mail od ďáblické ob-
čanky, která při cestě Ďáblickým hájem 
zjistila, že už tam není kamenný kruh 
a poprosila nás, zda bychom zjistili, kam 
se ďáblický Stonehenge poděl.

Odpověď jsme získali od Marie Foltý-
nové, vedoucí oddělení správy veřejné 
plastiky Galerie hlavního města Prahy.

Toto umělecké dílo bylo výsledkem 
opencallu v  rámci projektu CirculUM 
podpořeného z  programu Umění pro 
město, jehož jsem kurátorkou (umenipro-
mesto.eu/prispevky/40-lokalita-ladvi).

Umělecké dílo Svodidla na Ládví pod-
le návrhu architektonického studia MAK, 
který odborná komise vybrala a doporu-
čila k  realizaci, nebylo nikdy zamýšleno 
jako trvalé. Mělo podle pravidel a zadání 
být dočasné a po skončení doby jeho plá-
nované a povolené expozice se počítalo 
s  deinstalací a  zánikem této intervence 
(krasnekobylisy.cz/chysta-se-instalace-
-umeleckych-svodidel-v-arealu-zdravi-v-
-dablickem-haji/).

Správcem Ďáblického háje je Odbor 
životního prostředí Magistrátu hl. m. Pra-
hy, od kterého jsme nejprve získali po-
volení k  instalaci díla a  jeho expozici do 
31. 10. 2021. Ostatně tak to bylo napsáno 
i na cedulce upevněné na Svodidlech – 
se všemi informacemi pro návštěvníky 
Ďáblického háje včetně uvedení autorů 
i organizátorů akce. Reakce veřejnosti na 
umělecké dílo instalované k  15.  4.  2021 
nebyly vždy jenom pozitivní, museli jsme 
se vypořádat i s několika stížnostmi a za-
ručit, že dílo bude opravdu po určité době 
deinstalováno a vše uvedeno do původ-
ního stavu. Viz například zde: m.facebook.
com/story.php?story_fbid=pfbid0sA-
g21NiyR6y1mbG3vSyGAbLCw5ZkEfP-
M U U H Q n L Kd P C B a 3 Q d 3 xT S F S N v X-
PhLVC3Gfl & id=102655494669350

Přesto se podařilo dohodnout se sprá-
vou parku další prodloužení expozice 
Svodidel do 31. 10. 2022. Po tomto datu 
už nebylo povolení prodlouženo. Hledali 
jsme spolu s  autory možnost, jak celou 
instalaci přemístit, abychom ji nemuseli 
zcela zlikvidovat. To se nakonec podařilo. 
Dílo bylo koncem června 2023 převeze-
no do Mariánských Lázní, kde čeká na 
svou obnovu.

Jsem ráda, že si umělecké dílo studia 
MAK získalo u mnohých takovou oblibu. 
Mrzí mě, že nyní jim dokonce chybí. Na 
druhou stranu se pravidla a  dohody ve 
veřejném prostoru ve městě musejí do-
držovat, abychom mohli zase připravovat 
projekty nové, a doufám, že neméně kva-
litní a inspirativní, jako byla Svodidla.

Kam zmizela Svodidla?
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Asi nejsem jediná čtenářka ĎZ, která po 
přečtení příspěvku „Opětovně na pravou 
míru!“ autorů M. Postupové a J. Lehovce 
v prázdninovém čísle zalapala po dechu. 
Do dnešního dne jsem žila v iluzi, že svět 
kolem mě je relativně v  pořádku. A  teď 
mě drtí zpráva o rozšiřování dezinforma-
cí o  různých skutečnostech v  naší obci. 
Dokonce i některými zastupiteli! Naštěstí 
přichází spása v  podobě místostarostů, 
kteří chtějí budovat občanskou společ-
nost založenou na tradičních hodnotách, 
jako jsou pravda a  vzájemná úcta. Na 
základě těchto vyznávaných hodnot se 
dále dozvídáme, že KC Vlnu do dnešního 
dne využívalo jen pár vybraných jedinců, 

nájemce neefektivně hospodaří s  finan-
cemi, že podporou ďáblického komunit-
ního centra by občané nezískali žádné 
benefity a MČ musí nakládat s majetkem 
odpovědně. V  kavárně je omezený sor-
timent, na stolech místostarostů se kupí 
stížnosti. Problém může nastat tehdy, 
když jsou stěžovatelé nebo jimi pověře-
né osoby zároveň příjemci stížností. Je 
přece jen zvláštní, že v  uplynulých le-
tech na KC Vlna stížnosti nebyly. Bylo by 
dobré, aby se naši místostarostové o své 
myšlenky podělili i  s  dalšími městskými 
částmi v  Praze a  celé České republice, 
kde jsou obdobná komunitní centra běž-
ně finančně i  personálně podporována. 

V  dnešní krizi veřejných financí by stát, 
respektive obce uspořily stovky milionů 
korun. Trochu v  rozporu s  uvedenými 
prohlášeními mohou být ovšem posled-
ní akce kulturní komise: Májový ples pro 
cca 50 účastníků za téměř 50 000 Kč (ná-
vratnost cca 12 000 Kč ze vstupného); na 
první promítání letního kina přišlo cca 20 
občanů, náklady na akci dle rozpočtu ko-
mise počítaly s částkou 16 000 Kč.

Jenže když dva dělají totéž, není to 
totéž. Optimisticky nezní ani závěr jejich 
příspěvku. Příště se čtenáři mohou těšit 
na další data a na skutečných faktech za-
ložené informace. Ach jo.

Jana Ouředníčková

Opětovně na (ne)pravou míru!
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V průchozí chodbě Obecního domu Ďáblice byla v pondělí 
21.  srpna zahájena výstava fotografií Jiřího Volfa, kterou uvádí 
těmito slovy: Po padesáti pěti letech jsem se rozhodl zveřejnit 
většinu mých amatérských fotografií z 21. srpna 1968, které do-

kumentují první den okupace. Motivací k tomuto rozhodnutí je 
probíhající ruská válka proti Ukrajině, která do jisté míry začala 
obdobným schématem jako sovětská invaze do ČSSR v r. 1968.

Výstavu můžete navštívit do konce září.

Aktuální historie
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Letos se již poněkolikáté zapojí ZŠ Ďáblice do projektu  Pěšky 
do školy. Tentokrát v  tom žáci ZŠ nebudou sami, protože se 
akce zúčastní i mateřská škola. Jedná se o tradiční podzimní vý-
zvu, jejímž cílem je zvýšit počet dětí, které se budou pravidel-
ně dopravovat do školy/školky pěšky. Čím méně aut přijede až 
před školu či školku, tím bezpečněji a příjemněji se tam budou 
cítit i vaše děti.

A o co vlastně jde?
V  týdnu od 18. do 22.  září  2023 budou děti evidovat svoje 

cesty do školy. Nejvíce bodů mohou získat, když do školy/škol-
ky půjdou pěšky nebo pojedou na koloběžce či kole. Ty, které 
dojíždějí z větší dálky, mohou zvolit alternativu v podobě MHD 
nebo alespoň zaparkovat 300 m od školy/školky a  část cesty 
jít tedy pěšky. Cesty se budou evidovat v  jednotlivých třídách 
a  následně budou odeslány do slosování o ceny, které pořádá 
Pěšky městem, z. s.

Možná si kladete otázku, 
proč se zúčastnit?
  chůze je pro člověka přirozený pohyb;
  zvýšíte bezpečnost v blízkém okolí školy/školky;
  mladší děti si užijí vaši společnost během cesty, protože se 

jim budete věnovat, budete si povídat a můžete si během 
cesty zahrát i nějakou hru;

  starší děti zase mohou chodit s kamarády;
  déšť není důvodem usednout do auta, užijte si cestu mezi 

(nebo skrz) kaluže, je to legrace, když jste připravení.

Pokud přemýšlíte nad argumenty, proč musíte jezdit autem, 
tak to zkuste párkrát udělat jinak. Ano, třeba to bude trvat déle, 
ale zase budete spolu se svým dítětem. Děti se tak přirozeně 
naučí bezpečně se pohybovat ve svém okolí a později cesty do 
školy – a nejen tam – budou zvládat bez vaší pomoci.

Není to jen o  tomto jednom týdnu, kdy se děti mohou zú-
častnit soutěže, ale „cesta pěšky“ by mohla být součástí vašeho 
každodenního rituálu cesty do školy, školky či práce.

V sobotu 16. září akci Pěšky do školy pomyslně odstartuje-
me během Zažít město jinak. Naše stanoviště naleznete na 
školním rynku, kde vás rádi uvidíme. Pro děti tam budou připra-
vené zajímavé aktivity. Bližší informace o akci Zažít město jinak 
naleznete na dalších stránkách Zpravodaje.

Informace k jednotlivým akcím můžete sledovat na našem FB 
profilu, pro snadný přístup naskenujte QR kód.

Markéta Pourová, Spolek Parkán

Pěšky do školy 2023
září 2023 |
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Mám za to, že většina obyvatel Ďáblic 
se již vypravila prohlédnout si výstav-
bu bytových domů u ulice Statková. Na 
mapě Seznamu již najdeme jména ulic 
této ďáblické čtvrti. Názvy vznikly za 
předchozího zastupitelstva ve spoluprá-
ci s MHMP. Žádný z názvů nezohledňuje 
starší historii místa. Název U  Spojů při-
pomíná historii nedávnou (za socialismu 
Montážní podnik spojů). V místě, kde se 
dokončuje obrovský bytový komplex, se 
po léta těžil jíl a hned zde se z něj v cihel-
ně vypalovaly cihly. Já jsem se do blízkosti 
tohoto místa přivdala. Manžel rád vzpo-
mínal, jak si s  kamarády do již uzavřené 
cihelny chodil hrát. Bylo to hodně dobro-

družné. Odehrávaly se tam i bitvy s kluky 
z Kobylis. Všichni, kteří se do tohoto místa 
v současnosti stěhují, si brzy povšimnou, 
že sídliště ze dvou stran obklopují velké 
svahy. V cihlářské hantýrce se místu, kde 
právě probíhalo odtěžování jílu, říkalo 
vant. Od Šenovské nejvzdálenější vant, 
nad nímž jsou pole, je místem, kde byla 
těžba jílu definitivně ukončena. Snažím 
se od nejstarších ďáblických rodáků zjis-
tit, komu cihelna patřila. Ráda bych takto 
napomohla tomu, aby naši noví spolu-
občané věděli, kam se přistěhovali. Pod-
le grafického listu, který dle cihelny na 
 Šenovské manžel vytvořil, vím, že cihelna 
vypadala stejně jako ta uvnitř naší obce. 

To je Battistova cihelna. Cihelnu u Šenov-
ské však vlastnil někdo jiný. Já si sama pro 
sebe nové sídliště vedle Statkové nazvala 
Na cihelně.

 Milada Stroblová

Jak budeme nazývat nové sídliště?
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Hvězdárna Ďáblice
Pod Hvězdárnou 768, 182 00 Praha 8,
tel.: 283 910 644
e-mail: dablice@planetum.cz
planetum.cz/hvezdarna-dablice/

Program na září 2023
OTEVÍRACÍ DOBA / POZOROVÁNÍ 
OBLOHY dalekohledy
Středa a pátek 16–18, 20–22; 
sobota a neděle 10–12, 13–18, 20–22.
Ve čtvrtek 28. 9. 10–12, 13–18, 20–22.

POŘADY  (komponované večery 
s pozorováním oblohy)

Středy, soboty a neděle od 17 hodin: 
Slunce a stíny. 
Pátky od 20 hodin:  
Co se děje na obloze?

POHÁDKY pro nejmenší 
(od tří let)
Každou sobotu v 10.15, 14.15 
a 16.15 hodin 
– O kouzelné pastelce II – Ťuldova 
dobrodružství na planetách

Každou neděli v 10.15, 14.15 
a 16.15 hodin 
– Jak šla kometka do světa

VSTUPNÉ
Dospělí 60 Kč, děti a mládež 40 Kč, 
senioři (od 65 let) 50 Kč.

Změna programu vyhrazena.
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Kalendář plánovaných akcí
O všem, co se bude, či nebude konat, vás budeme informovat na webových 
stránkách dablice.cz, vlna.dablice.cz, na FB MČ Ďáblice i KC Vlna.
sobota 9. září od 14 hodin  Pivobraní a food festival 

– před Obecním domem Ďáblice
neděle 10. září od 14 hodin  Dny evropského dědictví 

– kaple Nejsvětější Trojice a sv. Václava
čtvrtek 14. září od 16 hodin  Výtvarná dílna se Sládkovnou 

(čelenky a pokrývky hlavy) – KC Vlna
čtvrtek 14. září od 19 hodin  Jan Čenský (beseda) 

– sál Obecního domu Ďáblice
pátek 15. září od 19 hodin  Nemaluj čerta na zeď 

(divadlo Fórum) – KC Vlna
sobota 16. září od 10 hodin Dílna šikovné ruce – OD Ke Kinu
sobota 16. září od 14 hodin  Zažít město jinak – stanoviště po 

Ďáblicích, od 17 hodin u KC Vlna
neděle 17. září od 11 hodin  Moetivi karavan – Expedice k domovu 

(pro rodiny s dětmi od 4 let – jen 
s rezervací!) – KC Vlna

úterý 19. září od 14 hodin  Pub Quiz (Pán prstenů) – KC Vlna
neděle 24. září od 10 hodin  Otevřený ateliér 

(arteterapeutická dílna) – OD Ke Kinu
neděle 8. října od 16 hodin  O pejskovi a kočičce (muzikál pro děti) 

– sál Obecního domu Ďáblice
pátek 13. října od 19.30 hodin  Olympic revival a The Fotters (podzimní 

tančírna) – sál Obecního domu Ďáblice
neděle 15. října od 10 hodin  Otevřený ateliér 

(arteterapeutická dílna) – OD Ke Kinu
čtvrtek 19. října  Beseda v knihovně
sobota 21. října od 10 hodin  Dílna šikovné ruce – OD Ke Kinu

Změna programu vyhrazena.

Vítání občánků
Vážení rodiče, rádi bychom společně 
s vámi přivítali nově narozené občánky 
naší obce. Registrovat se můžete 
na e-mailu socialni.komise@dablice.cz 
nejpozději do 31. 10. 2023.

Těšíme se na vás.

září 2023 | Různé

1. podlý čin
2. nástroj na předení
3. bdělost nebo dar
4. rázně chodit
5. sklizeň sena
6. identikit
7. zpěvný pták
8. peckovité ovoce (bluma)
9. mrzout

Miroslava Lehovcová

V tajence naleznete název 
oblíbené podzimní rostliny.




